
VTJESTT

IZ ZAGREBAćKOG FAKULTETA
Dr Stjepan KLAK, redovni profesor

Na svojoj sjednici od 23. XI 1971.
zodine. Savjet Geodetskog fakulteta
potvrdio je izbor Vijeća fakulteta, ko
iim se izvanredni profesor Dr Stjepan
Klak izabire za redovitog profesora iz
predmeta »Gravirnetrija« i »Geofizika«
na Katedri za Višu geodeziju.

Dr Stiepan Klak rođen ie u Zagre
bu 17. X 1920. Osnovnu školu i realnu
gimnaziju završio ie u Zagrebu, a dip
lomirao ie na geodetsko-kulturnotehni
čkorn od jelu Tehnčkog fakuteta u Za
zrcbu 1943. godine s odličnim uspje
hom.

Po završetku studija radio je na
poslovima komasacija, nove izmjere i
nivelmana do 1949. godine. kada pre
lazi u Geodetsku upravu SR Hrvatske
zdie vrši dužnost inspekcionoz organa.
1951.e:odine neko [e vrijeme i vršilac
dužnosti direktora Geozavoda u Za
grebu.

1952. godine izabran ie za asistenta
na Tehničkom fakultetu u Zazrebu
na Katedri za Višu zeođezilu i godine
1957. postiže doktorat nauka obranivši
disertacioni rad: »Ut iecai nrivlačnoe
dielovania Mieseea i Sunca na nivel
man visoke točnosti«.

1%1. mrlinP izabran ie za docenta
na Geodetskom odielu AGG fakulteta
za nredrnete: Gravimetri ia i geofizika,
a 1965 i za izvanrednog profesora za
iste nrr-drnere na Geodetskom fakulte-
111 u Zarrrebu. Dolaskom na fakultet
nije prestala njegova stručna aktivnost
u geodetskoj praksi, budući ostaje st
ručni suradnik Geodetske uprave SRH,
odnosno od 1965. godine Zavoda za
fotogrametriju u Zagrebu, gdje svo
jim predanim radom i savjetima pri
donosi razvoju geodetske struke u nas.

Povezujući svoj način rada na fa
kullctu uz suradnju na praktičnim
radovima, uz različita i opsežna ispiti
vania i naučne analize Dr Stjepan Klak
ie nublicirao velik broj stručnih i na
učnih radova iz područja niže i više
ocodczi ie, te fizikalne • geodezije, iz
vršio ie vrlo broine recenzije struč
nih publikacija i knjiga, a sudjelovao
ie na nekoliko kongresa u zemlji i
inozemstvu sa zapaženim stručnim re
f,..r-i tima. Tz nredmeta koje nređaie na
fakultetu izdaje skripte i nabavlja os
novne instrumente i nribor i time, ne
samo što provodi modernizaciju nasta
ve već i postavlja temelii budućeg la
bomtoriia za naučna isnitvan ia na po
dručju gcofizike j gravimetrije.

Tako ie na ovom mjestu nemoguće
rhti makar i kraći prikaz naučne i
<iručn- dielatnosti Dr Stiepana Kla
ka. ipak nernože se izbjeći, a da se
ovom zgodom bar ne citira nekoliko
zn:,/<-,iniiih radova:

»Priloz nroučavaniu sekularnih po
rnnk;, Zemljine kore nomoću geome
trijskog nivelmana (Geodetski list, 1
--4154).

»Određivanjc visinskih razlika iz
među mareozrafa na našoj obali«
<Godišniak Hidrografskog • instituta
TRM. 1956157).

»Inđirektno određivanie pravca po
lirronometrijskom merodom« (Geod. li
"' 10-12158).

»Tablice Iunosolarnih korekcija u
nivelrnanu visoke točnosti« (Savezna
geodetska uprava, 1960.)

»Formule za računanje utjecaja vi
sine stajališta na mjerene vrijednosti
ubrzanja sile teže« (Geod. list, 10-12/
61).
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»Prdlog proučavanju pomaka Jadran
ske obale pomoću geometrijskog ni
vcl mana« (Geod. list 4-6/64).

»Dijagram za određivanje utjecaja
sile teže na podatke dobivene magnet
skim vagama« (Geod. list 10-12/64).

»Visinski pomaci brane HE Peruta
(Referat na Internacionalnom kolokvi
ju za opažanje brana u Dresdenu, 1965).

»Barometarsko određivanje visina«
(Zbornik radova Geodetskog fakulteta
u Zagrebu, 1967.).

»Stabilizacija repera cijevima« (Ge
od. list 1-3/71).

Uz bogatu stručnu praksu na razli
čitim i složenim geodetskim zadacima
kojima je i rukovodio, Dr Stjepan Klak
je ujed.no i vrlo aktivan društveni rad
nik. Bio je tajnik i predsjednik Dru
stva geouerskih inženjera 1 geometara
SRH, član Centralnog odbora ITS, kao
i predsjednik niza komisija. Bio je član

SJEDNICA KOMISIJE 7 FIG-e U NR BUGARSKOJ
U NR Bugarskoj održana je u vre- ljišta koji ce biti osnova za prikaz i

menu od 12. do 16. lipnja 1972. godine integraciju bitnih podataka o prostoru,
redovna sjednica Komisije FIG-e za prije svega za planiranja na raznim
katastar i uređenje zemljišta. Sjednici područjima. Dakle, katastar koji će
su prisustvovali, pored domaćina, pred- se moći na taj način koristiti za mno-
stavnici 12 zemalja iz Evrope i Azije. gobrojne ciljeve. Interesantan je bio
Na dnevnom redu nalazila su se pita- referat Prof. Vučkova o katastru ze-
nja uspostave i korištenja modernog mljišta u NR Bugarskoj. Naime, u
katastra zemljišta, te uređenja zemlji- NR Bugarskoj svo obradive i drugo
šta-naročito u pogledu uređenja i zemljište van naselja nalazi se u ru-
zaštite prirod.ne sredine. Uvodna izla- kama državnih i kooperativnih gospo-
ganja o ovoj problematici podnijeli darstva ujedinjenih u velike agroindu-
su: G. R. Solari iz švicarske, zatim strijske komplekse. Katastar zemljišta
g. J. Henssen iz Holandije i g. J. Gas- izrađen je na bazi izmjere, a katastar-
taldi iz Francuske. Od domaćina re- ski operat čine za zemljište van naselja
ferate su podnijeli: Prof. P. Vučkov o planovi u mjerilu 1:5000 i 1:10.000, kao
katastru zemljišta u NR Bugarskoj, i druga dokumentacija. Katastar zem-
zatim ing. Petrov o uređenju zemljišta ljišta podloga je za bilo koje zahvate
poljoprivrednih socijalističkih gospo- na zemljištu. Za naseljena mjesta ka-
darstava u NR Bugarskoj i ing. Cve- tastarski operat čine planovi mjerila
tkov o geodetskim radovima kao osno- 1:500 (za gradove) i 1:1000 (za sela),
vi za izradu katastra zemljišta i ure- kao i odgovarajuća pisana dokumen-
đenja zemljišta u NR Bugarskoj. tacija. Glavna je primjena ovih plano-

Iz ankete koju je proveo g. Solari u va u izradi regulacionih i nivelaoionih
više zemalja, kao i iz njegovog izlaga- planova naselja.
nja te izlaganja g. Henssena, kao i dis- što se tiče uređenja zemljišta kao
kusije koja je nakon toga vođena, mo- načina i mogućnosti za zaštitu i ure-
že se zaključiti da je danas sve veći đenje prirodne sredine u većini je iz-
broj zemalja, bez obzira na stupanj raženo pozitivno mišljenje. S druge
razvoja i druge okolnosti, zainteresi- strane čula su se ponešto različita mi-
ran za uspostavu takvog katastra zero- šljenja, barem kada se radi o određe-

Odbora za redakciju gcodetskog lista,
a zatim njegov tehnički urednik od
1953. godine.

Dr Stjepan Klak ističe se posebno
u svom rac.1u na fakultetu, gdje djeluje
već 20. godina 1 vrsi niz odgovornih
funkcija, kao npr. starješina Geodet
skog odjela bivšeg AGG Fakulteta, pred
sjednik Savjeta Geodetskog fakulteta
starješina postdiplomskog studija na
Geodetskom fakultetu itd. Posebno se
mora istaknut njegov o nesebično zala
ganje za uvođenje i organizaciju post
diplomskog studija pn čemu je uve
liko zadužio Geodetski fakultet i stru
ku.

Dr Stjepan Klak je svojim predanim
radom uzorao u našoj struci duboku
brazdu na plodnoj njivi. Zelimo da i u
najvišem nastavnom zvanju nastavi
još dugi niz godina svojom plodnom
pedagoškom I naučnom djelatnošću.

D. B.
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nim područjima. Naveden je primjer
SR Njemačke, u kojoj je zakonom za
branjena uređivanje izvjesnih podru 
čja upravo u cilju očuvanja prirodne
sredine.

Ing. Petrov u svom referatu dao
prikaz radova na uređenju zemljišta
u NRB. Prema njegovim riječima ure
đenje zemljišta socijalističkih poljo
privrednih gospodarstava našio je u
NRB široku primjenu. Radove inicira
i financira država. Za vnijeme raznih
etapa transformacije poljoprivredne
ekonomije u NRB, uređenje zemljišta
imalo je odgovarajući sadržaj. Tako,
u procesu razvoja kooperativnih odno
sa u poljoprivredi, uređenje zemljišta
izražavalo se u grupiranju zemljišta
pojedinih vlasnika, zatim odrenđivanju
novih dimenzija i granica korištenja
zemljišta od strane pojedinih korisni
ka, te organizacije njihovog teritorija,
kako bi se proizvodni procesi mogli
normalno odvijati. Nakon toga uređe
nje dobiva snažnu ekonomsku notu i
ono se razvija u snažnu disciplinu koja
koja pridonosi efikasnoj naučnoj oraga
nizaciji proizvodnje poljoprivrednih
socijalističkih gospodarstava. Prema
riječima ing. Petrova postoji temeljna
razlika između klasične komasacije ze
mljišta i uređenja zemljišta na način

kako se to danas radi u NRB. Ono o
buhvaća kompleksnu organizaciju teri
torija, kao jedan od osnovnih eleme
nata u organizaciji poljoprivredne pro
izvodnje. Projektiranje uređenja ze
mljišta vrše specijalizirane službe kod
OKRUZNIH SAVJETA - »AGROPRO
JBKTI«, u čijem sastavu djeluju stru
čnjaci raznih specijalnosti. Danas se
u NRB formiraju i specijalisti za ra
dove na uređenju zemljišta. Studenti
koji završe ovu specijalnost stiču na
ziv inženjera za uređenje zemljišta
(inženjeriagrostroitelji).

Za vrijeme boravka u NRB Komisija
je posjetila Gratsku katastarsku službu
u Sofiji, te »AGROPROJEKT« kod O
kružnog Savjeta Sofije, gdje su ju do
maćini upoznali sa radom ovih službi.
Također je učinjen posjet Agroindustri
jskom kompleksu (kombinatu) u Ple
vanu i »AGROPROJEKTU« oko Okruž-
nog Savjeta V. Trnove. .

U neslužbenom dijelu učesnici sjed
nice imalisu priliku da se upoznaju sa
razvojem i historijskim znamenitosti
ma glavnog grada NRB, kao i drugih
mjesta kroz koje su prolazili počašćeni
izuzetnom gostoljubivošću domaćina.

Slijedeća sjednica ove Komisije o
država se u Turskoj 1973. godine.

Ing, Vlado Mačković

DRUGA KONFERENCIJA UN ZA STANDARDIZACIJU GEOGRAFS1..::il-I Ntt.ZlVA
Pod ovim nazivom zasjedala je Kon

ferencija Ujedinjenih naroda za stan
dardizaciju geografskih naziva od 10.
do 31. V 1972. u Londonu.

Kao što je donekle poznato, u Eko
nomskom odjeljenju Ujedinjenih na
roda postoji sekcija za kartografiju,
koja vodi brigu o važnijim pitanjima
u vezi s izradom karata na međunaro
dnom nivou.

U svim nastojanjima ove Sekcije
učestvuju sve članice Ujedinjenih na
roda. Od država koje nisu članice Uje
dinjenih nacija u radu ove Sekcije učes
tvuje Savezna republika Njemačka.

Na ovoj Konferenciji, kao delegat
naše Zemlje, učestvovao je potpisani,
koji je podnio dva referata iz kojih
su proizašla dva projekta rezolucija,
koje su u toku rada usvojene.

Sadržaj rada ove Konferencije, koji
se neprekidno odvija u Sekciji za kar
tografiju Ujedinjenih nacija preko Gru
pe eksperata, je sređivanje i koršćenje
geografskih naziva i termina najprije
na nacionalnom, a zatim na internacio
nalnom nivou.

Iako na prvi pogled izgleda da pro
blem nije od tolike stručne i naučne
važnosti, da je potrebno da posebna
grupa u Ujedinjenim nacijama stalno
na njemu radi, već letimičnim upoređe
njem atlasa raznih izdanja, i u jednoj
državi, a pogotovo u izdanjima raznih
država, jezika i pisama, dolazimo do
saznanja da je međunarodna suradnja
u rješenju ovoga problema više nego
potrebna i poželjna.

Učestvujući u međunarodnoj sura
dnji stiče se dragocjeno naučno Isku-
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stvo i dorazi se do potrebe da se sre
đcui podaci na nacionalnom planu prc
daj u na upotrebu ostalim narodima,
odnosno njinovim stručnim 1 naucrum
ustanovama i organizacijama.

Najveći dio ovog problema sadržan
jt: u jednoj operaciji koju IDl u Karto
grafiji nazivamo transkripcijom, to je,
kao što je poznato, način pisanja geo
gralskin naziva raznih Jezika i pisama
u nekom drugom jeziku ili pismu.

Nije teško zaključiti da se tu p9-
najprije pojavljuje pitanje pisma geo
grafskih naziva onih područja gdje se
javljaju druga pisma (kinesko, arap
sko, grčko itd.), a zatim pitanje izgo
vora napisanih naziva.

Poseban je problem prihvatanja za
jcdničkog geografskog naziva za iste
objekte ili dijelove Zemljine površine,
koji u raznim jezicima imaju razne
nazive.

Eto, to bi bili osnovni zadaci stan
dardizacije geografskih naziva.

Nužno je napomenuti da je ovo prvi
put da naša zemlja učestvuje na ova
kvim skupovima; prva ovakva konfe
rencija održana je 1967. godine, pa je
razumljivo da rqi za ostalim učesnici
ma kasnimo pet godina i to samo u
upoređenju onoga što je urađeno na
tom pdručju, dok u onome što je stva
rno urađeno, još smo u nezavidnijem
položaju.

Možda je najveća korist od našeg
učećša na ovoj Konferenciji da smo
došli do ovog saznanja i da pokušamo
da izrnjenimo sadašnje stanje.

U tom nastojanju, pisac ovih reda
ka podnijet će opširan pismeni izve
štaj svim ustanovama i organima, čiji
bi rad na ovom području trebalo us
mjeriti, organizirati i objelodaniti u
nacionalnim i internacionalnim krugo
vima.

što se tiče same Konferencije ona
je radila pod materijalnim obezbeđe
njem Ujedinjenih nacija, a delegati su
bili opunomoćeni predstavnici Zemalja
članica Ujedinjenih nacija. U radu Kon
ferencije uzele su učešće sve Zemlje
osim N.R. Kine i Zaira.

Konferencija je radila u pet komi
sija, a svečani dio Konferencije i za
ključci bili su predmet plenarnih za-

sjedanja (u svemu sedam). Rad i.2....tle
đu Prve i Druge konferencije (od 1967.
do 1972. godine) koordinirala je grupa
eksperata, koja je na ovoj Konferenciji
u Londonu poprimila stalan karakter
i radit će pod nazivom »Grupa ekspe
rata Ujedinjenih nacija za standardi
zaciju geografskih naziva«,

urupu es.sperata cine predstavnici
ou H regiona na soliko su podijeljene
urzave cianice ujedinjenih nacija, Ju
gosiavija, pi euia svojem geogratskom
J:lOlOLaJu, naiazi se u V 11 regionu, koji
UUSI naziv »rstoćna, Ceutralna i Jugo-
1::.LUCna rsvropa«.

r'redstavrus, ovog regiona u Grupi
exsperata 0jcuuijenin Ha<.:1Ja uo slije
uvce konrei eucrje Je ueiegat Mađarske.

r'otreono Je napomenuu da je ovoj
1'1..u„ucr..:nciJl ,1Jn:u1oa..o sastanak grupe
suucujasa prtpauuusa -, . 1 o. regiona u
1 ragu u usiopauu 1~71. godine. Sov
jetski savez, sam ,:a seoe, cini osnu re-
0„uL, ćij 1 Je prcus ta\ illK .pro1esur Kom
Kov, koji je ujedno član Grupe ekspe
rata Ujedinjenih nacija za standardi
zaciju geografskih naziva, prisustvo
vao je također sastanku u Pragu. Pri
sustvo profesora Komkova, odnosno
zajedničko zasjedanje 7. i 8. regiona,
bilo je vrlo korisno, jer predstavnik 7.
regiona-delegat Cehoslovačke-nije pri
sustvovao na nijednom sastanku Grupe
eksperata Ujedinjenih nacija, pa je o
vaj zajednički sastanak omogućio us
pješne pripreme za ovu Koferenciju
u Londonu.

Sastanku u Pragu prisustvovali su
iz Jugoslavije prof. dr Ljubinko Srete
nović, dipl. ing. iz Beograda Sonja Pe
rić i potpisani pisac ovih redaka.

Konferencija u Londonu je obilovala
zvaničnirn prijemima, koji su održava
ni poslije radnog vremena, a od struč
nih ustanova učesnici su posjetili Ord
nance Survey u Southamptonu, čija
organizacija i rad ostavlja snažan uti
sak na posjetioce. Dovoljno je reći da
je u ovoj ustanovi zaposleno oko 4000
stručnjaka.

Ovaj kratki izveštaj treba samo da
vremenski registrira ovaj međunaro
dni stručno-naučni skup, a stručni pri
kaz rada i zaključaka bit će predmet
posebnog izveštaja i rada. Borčić
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